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Zápis z jednání 

Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina  
č. 5/2022 

konaného dne 22. 11. 2022  

 
Přítomni: 

1. Petr Krčál 7. Jan Kasal 

2. Bohuslav Kůrka 8. Marie Dudíková 

3. Pavel Franěk 9. Kamil Vejvoda 

4. Eva Nováková (místopředsedkyně) 10. Zdeňka Marková 

5. Martina Bártová (předsedkyně) 11. Jiří Bína (tajemník) 

6. Jiří Hormandl  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Petr Kotting 3. David Filip 

2. Irena Bačinová  

 
Hosté: 

1. Jan Tourek (člen Rady Kraje Vysočina) 4. Erika Volavková (OSV) 

2. Věra Švarcová (OSV) 5. Monika Havelková (OSV) 

3. Petr Běhunek (NRZP)  

 
Program: 

1. Zahájení, schválení programu, schválení zápisu; 
2. Plán činnosti Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 

na rok 2023; 
3. Střednědobý plán rozvoje sociálních služeb 2023 – 2025; 
4. Krajský plán vyrovnávání příležitostí osob se zdravotním postižením na období 

2023 – 2025; 
5. Strategie rozvoje paliativní péče do roku 2027; 
6. Realizace bydlení s podporou sociální práce v obcích, její zařazování do krajské sítě 

a možnosti její finanční i metodické podpory – zahájení diskuze; 
7. Diskuze, různé; 
8. Závěr. 

 

1. Zahájení, schválení programu, schválení zápisu 
Martina Bártová, předsedkyně Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje 
Vysočina, přivítala všechny přítomné a hosty. Dle počtu přítomných členů konstatovala, že je 
komise usnášeníschopná. Přednesla návrh programu jednání, který byl 9 hlasy schválen. 
K zápisu z minulého jednání nebyly vzneseny žádné připomínky a byl přítomnými členy 
schválen. 
 
 
2. Plán činnosti Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje 
Vysočina na rok 2023 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
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Jiří Bína uvedl, že členové komise obdrželi s předstihem návrh plánu činnosti komise na rok 
2023, který navazuje na činnost komise v letošním roce. Některá ze zasedání byla 
v uplynulých letech naplánována také jako výjezdní k seznámení s konkrétními provozy 
poskytovatelů sociálních služeb. Tento postup je možný i pro další rok práce komise např. 
návštěva nového centra v areálu Nemocnice Jihlava na některém ze zasedání komise 
v podzimních měsících. 
 
V následné diskuzi členů komise vznesl Jan Kasal podnět na zařazení tématu věnující se 
protidrogové politice (II. čtvrtletí 2023). V této souvislosti byl navržen bod „Revize strategie 
protidrogové politiky“ (IV. čtvrtletí 2023). Petr Krčál vznesl podnět na zařazení tématu 
„Ukončení projektu Zkvalitnění péče o osoby s poruchou autistického spektra (PAS) v Kraji 
Vysočina a strategická doporučení z projektu“ (I. čtvrtletí 2023). Eva Nováková vznesla 
podnět na změnu názvu bodu „Strategie integrace vyloučených lokalit“ na bod „Strategie 
sociálního začleňování“. Martina Bártová vznesla podnět na doplnění bodu „Výroční zpráva  
o realizaci politiky v oblasti závislostí v kraji za rok 2022“, kterou kraj zpracovává pro úřad 
vlády (I. a II. čtvrtletí 2023). 
 
Takto doplněný a upravený návrh plánu činnosti komise bude předložen radě kraje ke 
schválení.  
 
V průběhu jednání se dostavil člen komise Pavel Franěk. 
 
Usnesení 009/05/2022/Kspp  
Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 
doporučuje 
radě kraje schválit plán činnosti Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje 
Vysočina na rok 2023 dle doplněného materiálu Kspp-05-2022-02, př. 1. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
 
3. Střednědobý plán rozvoje sociálních služeb 2023 – 2025 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Erika Volavková sdělila, že Střednědobý plán rozvoje sociálních služeb je dokument, který 
kraj zpracovává a schvaluje podle zákona o sociálních službách. Slouží především jako 
podklad pro dotační řízení MPSV, ale také pro získávání evropských prostředků 
k financování provozu nebo investičních akcí. Do konce července bude kraj podávat žádost 
o dotaci MPSV na provozní náklady sociálních služeb. K žádosti musí být připojen 
Střednědobý plán rozvoje sociálních služeb, včetně Krajské sítě sociálních služeb Kraje 
Vysočina. V červnu příštího roku proběhne aktualizace tohoto dokumentu, kdy budou 
zohledněny závěry ukončených projektů, které Kraj Vysočina realizuje a výstupy ze 
střednědobého plánování rozvoje sociálních služeb obcí. 
 
Dokument již zahrnuje nový proces plánování, který nastavuje spolupráci mezi obcemi 
s rozšířenou působností a krajem. Plán nově obsahuje i detailnější rozbory kapacit a predikci 
vývoje sociálních služeb v Kraji Vysočina. Jako opatření je v plánu zahrnuto také nastavení 
pečovatelské služby jako základní služby v území. 
 
V následné diskuzi členů komise zaznělo pozitivní hodnocení zpracovaného plánovacího 
dokumentu. Eva Nováková uvedla, že v případě poskytovatelů služeb pro národnostní  
a etnické menšiny by bylo dobré v dokumentu zdůraznit (pojmenovat) podporu osobám 
ohroženým sociálním vyloučením a podporu začleňování a to i v souvislosti s příchodem UA 
osob. Je třeba zdůraznit, že sociální služby pro tuto cílovou skupinu provádí preventivní  
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a integrační práci a to nejen ve chvíli ohrožení sociální vyloučením. Možno zapracovat i do 
služby pro rodiny s dětmi a mládež. Erika Volavková uvedla, že toto bude možné zapracovat 
při aktualizaci dokumentu a nabídla Evě Novákové možnost účastnit se pracovní skupiny. 
Věra Švarcová uvedla, že se v současnosti jedná o významné téma a bylo by dobré, aby 
bylo do dokumentu zapracováno. Je třeba se této problematice věnovat systémově. Do 
projektu sociálně zdravotní pomezí byla přidána klíčová aktivita vzdělávání (zejména 
odborné) UA osob, kteří zde musí nebo chtějí zůstat a jejich začleňování do pracovního 
procesu. Poptávka ze strany UA osob je velká. Eva Nováková upozornila na absenci 
zaměření na osoby v bytové nouzi. Erika Volavková uvedla, že toto téma je rozpracováno a 
v další verzi již bude zapracováno. Věra Švarcová uvedla, že zde nejsou kompetence kraje 
výrazné, výraznější jsou kompetence obcí. Kraj nedisponuje bytovým fondem a nemůže 
zasahovat do kompetencí obcí. Na základě podnětu Evy Novákové na absenci prevence 
v oblasti závislostí uvedla Erika Volavková, že střednědobý plán obsahuje odkazy zaměřené 
na tuto problematiku. Jan Kasal se dotázal, zda se pracuje s informacemi o dožití ve zdraví. 
Erika Volavková uvedla, že jsou vybrány statistiky zapadající do celého kontextu. Hodně 
analytických informací je v rámci sociálně zdravotního pomezí, zejména analýza 
pečovatelské služby. V novém projektu bude sociologická studie o představách budoucích 
klientů o sociálních službách. Věra Švarcová doplnila, že v projektu sociálně zdravotní 
pomezí se zabýváme aktivizací seniorů, poskytnutí komplexního programu. Snaha  
o jednotný systém aktivizace seniorů v domácím prostředí. Jan Kasal uvedl, že v poslední 
době je diskutováno převzetí německého modelu, kdy při zastupitelstvech měst funguje 
výbor seniorů. Bylo by cenné odzkoušení tohoto pilotního projektu.  
 
Usnesení 010/05/2022/Kspp  
Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 
doporučuje 
Střednědobý plán rozvoje sociálních služeb Kraje Vysočina na roky 2023 - 2025 dle 
materiálu Kspp-05-2022-03, př. 1 k projednání v orgánech kraje. 
Usnesení bylo přijato 9 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
V době hlasování nebyl přítomen člen komise Petr Krčál. 
 
 
4. Krajský plán vyrovnávání příležitostí osob se zdravotním postižením na období 
2023 – 2025 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Monika Havelková uvedla, že Krajský plán vyrovnávání příležitostí osob se zdravotním 
postižením je systémovým řešením pro Kraj Vysočina. Tento dokument klade důraz na 
komplexní přístup k řešení kvality života občanů se zdravotním postižením s akcentem na 
úzkou spolupráci Kraje Vysočina. Dokument byl konzultován a aktualizován se zástupci 
odborů krajského úřadu Kraje Vysočina a s koordinátorem Národní rady osob se zdravotním 
postižením Kraje Vysočina.  
 
Petr Běhunek doplnil, že se jedná již o třetí aktualizaci dokumentu a vychází z Národního 
plánu podpory rovných příležitostí pro osoby se zdravotním postižením na období 2021–2025. 
Samotný plán má 6 hlavních oblastí a 20 dílčích koordinačních opatření. Cílem je zejména 
funkce koordinační. Mezi praktické příklady patří např. oblast zpřístupňování staveb, dopravy  
a informací. 
 
Usnesení 011/05/2022/Kspp  
Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 
doporučuje 



 

 

 

 

Číslo jednací: KUJI 100233/2022 
 

 
Číslo stránky 4 

radě kraje Krajský plán vyrovnávání příležitostí osob se zdravotním postižením  
na období 2023 - 2025 dle materiálu Kspp-05-2022-04, př. 1 ke schválení. 
Usnesení bylo přijato 9 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
V době hlasování nebyl přítomen člen komise Petr Krčál. 
 
 
5. Strategie rozvoje paliativní péče do roku 2027 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jiří Bína uvedl, že zastupitelstvo kraje na svém jednání dne 20. 6. 2017 schválilo Strategii 
paliativní péče v Kraji Vysočina na období do roku 2020. Na tento dokument navazuje 
předkládaná aktualizovaná Strategie rozvoje paliativní péče do roku 2027. Nová strategie 
reflektuje vývoj v předmětné oblasti. Některé změny jsou velmi zásadního charakteru  
a z tohoto důvodu musela být strategie aktualizovaná. Celé území kraje je pokryto sítí 
mobilní paliativní péče, která má smlouvy se zdravotními pojišťovnami a kterou kraj 
spolufinancuje dotačním programem v celkové výši 28 mil. Kč. V každé nemocnici vznikly 
paliativní konziliární týmy. Dále byly nově otevřeny paliativní ambulance v každém okrese. 
Mobilní specializovaná paliativní péče se od roku 2017 zásadně rozrostla, také vznikla 
mobilní paliativní péče při Nemocnici Pelhřimov. Byla zavedena datová základna v rámci 
projektu ELFis, která má za cíl ukázat, že paliativní péče v kraji, má pozitivní dopad na 
fungování zdravotního systému. 
Dalším důležitým bodem v předkládaném materiálu, je plánovaný vznik lůžkového hospice 
v Kraji Vysočina, který bude řešit poptávku po tomto druhu péče. 
V neposlední řadě vzniká v kraji síť dětské paliativní péče, která je jednou z kapitol strategie.  
 
Marie Dudíková upozornila, že vzhledem k již zahájené výstavbě lůžkového hospice by mělo 
být ve strategii aktualizováno opatření 4.1.3 ve smyslu podpory vznikajícího hospice. Jiří 
Bína uvedl, že připomínka bude předána na odbor zdravotnictví. 
 
V následné diskuzi poděkovala Zdeňka Marková kraji za dlouhodobou podporu hospicové 
péče. Pozitivně bylo členy komise hodnoceno zahájení výstavby kamenného hospice  
a fungování terénní péče v kraji.  
 
Usnesení 012/05/2022/Kspp  
Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 
doporučuje 
Strategii rozvoje paliativní péče do roku 2027 dle materiálu Kspp-05-2022-05, př. 1. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
 
Jan Tourek poděkoval členům komise za celoroční práci a omluvil se z následného jednání. 
 
 
6. Realizace bydlení s podporou sociální práce v obcích, její zařazování do krajské sítě 
a možnosti její finanční i metodické podpory – zahájení diskuze 
Členové komise obdrželi s předstihem podkladový materiál. 
 
Jiří Bína uvedl, že v Programovém prohlášení Rady Kraje Vysočina pro období 2020 – 2024 
je uvedeno:  

 Budeme (finančně a metodicky) podporovat obce, které chtějí realizovat bydlení  

s podporou. 

 Sociální práce v bydlení bude dlouhodobě podporována v rámci krajské sítě 

sociálních služeb.  



 

 

 

 

Číslo jednací: KUJI 100233/2022 
 

 
Číslo stránky 5 

Problematika se netýká pouze sociální oblasti, ale může spadat i pod regionální rozvoj.  
 
Obecně lze konstatovat, že řešení vhodného bydlení je nedílnou součástí řešení nepříznivé 
sociální situace a sociálního vyloučení. V některých případech i nabídka vhodného bydlení 
selže bez sociální práce a podpory v tom, aby si obyvatelé bydlení udrželi. Díky této podpoře 
si část obyvatel osvojí kompetence k běžnému samostatnému bydlení, ale někteří se bez 
podpory a zvýhodněných podmínek nájmu neobejdou dlouhodobě. 
 
V rámci sociální oblasti podporujeme poskytovatele sociálních služeb, kteří se danou 
problematikou také zabývají anebo s jejich službami tato problematika nějak souvisí (azylové 
domy, podpora samostatného bydlení, terénní programy, sociálně aktivizační služby pro 
rodiny s dětmi, občanské poradny apod.). Např. v roce 2022 Kraj Vysočina spolufinancuje 
sociální práci v projektu Housing first v Jihlavě anebo rozšířil službu podpora samostatného 
bydlení pro klienty s mentálním postižením. 
 
V přenesené působnosti probíhá sociální práce na obcích, při jejímž výkonu se tato 
problematika také řeší. Setkáváme se i s příklady dobré praxe, kdy sociální odbor 
spolupracuje s útvary zaměřenými na správu bytového fondu buď při hledání bydlení pro své 
klienty anebo naopak při prevenci ztráty bytu. Odbor sociálních věcí tímto způsobem 
předává na obce i dotační výzvy. 
 
Z krajské úrovně se jedná o nepříliš dobře uchopitelnou agendu – bytovou politiku řeší obce 
v samosprávné činnosti, nelze jim zasahovat do jejich kompetencí. Nicméně téma je 
diskutováno při různých příležitostech především se sociálními pracovníky obcí  
a s poskytovateli sociálních služeb. 
 
Jako první krok v řešení této problematiky se jeví analýza – z pohledu obcí II. a III. typu  
a z pohledu poskytovatelů sociálních služeb – jaké jsou příklady dobré praxe, jak byly 
realizovány projekty obcí v oblasti sociálního bydlení, jaké jsou bariéry v poskytování bytů, 
co vede k selhávání a ztrátě bydlení, jaká podpora je úspěšná apod. Vznikne tak přehled, jak 
je daná problematika na území kraje řešena. 
 
Odbor sociálních věcí navrhuje, aby se až na základě výsledků těchto analýz pokračovalo 
v diskuzi o dalším řešení, např. vznik platformy, diskuze nad tématem s obcemi, rozhodnutí  
o možnostech podpory apod.  
 
V následné diskuzi vznesli členové komise podnět na vytvoření menší pracovní skupiny, 
která by se touto tématikou zabývala, zmapování a analýzy na úrovni kraje, pilotní pobídku 
prostřednictvím programu Fondu Vysočiny, informovanost obcí o čerpání finančních 
prostředků na tuto problematiku (jedno s témat při setkání rady kraje se starosty obcí). 
 
Věra Švarcová uvedla, že se jedná o zajímavé téma pro projektové řízení. Do ledna 2023 
bude členům komise předložena nabídka konstruktivní cesty.  
 
Martina Bártová uvedla, že toto téma bude znovu projednáváno na některém dalším jednání 
komise. 
 
 
7. Diskuze, různé 
Stanovení termínů zasedání komise v I. pololetí 2023: 24. 1., 21. 3., 16. 5.  
 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na úterý 24. ledna 2023, od 14.00 hodin. 
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8. Závěr 
Předsedkyně poděkovala přítomným za účast a ukončila jednání. 
 
 
Mgr. Martina Bártová 
předsedkyně Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 
 
 
Mgr. Jiří Bína 
tajemník Komise sociální a pro oblast protidrogové politiky Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 24. 11. 2022. 


